
لکـه ننـگ سلامـت غذایـی مـردم
دوباره برای مسئولان نمایان شد

غده چریکن آبیاری مزارع با آب آلوده بعد از گذشت ۳.۵ سال از عمر
دولت یازدهم دوباره برای وزرای بهداشت و کشاورزی نمایان شده و
برای بررسی این امر تشکیل جلسه دادهاند اما باز هم اقدامی عملی

دراینباره اتخاذ نشده است.

به گزارش خبرنگار اقتصادی باشگاه خبرنگاران تسنیم «پویا» موضوع
آبیاری مزارع کشاورزی با آب آلوده با برگزاری جلسه مشترک وزارت
جهاد کشاورزی و وزارت بهداشت درمان و آموزش پزشکی دوباره بر سز
زبان ها افتاده است اما باید در نظر داشت این موضوع تا چه حد بر
سلامت مصرف کنندگان و شیوع انواع بیماری انگل و سرطان در جامعه

مؤثر است.

دولت دهم با اضطراری خواندن این شرایط بارها برای این امر با
حضور دستگاههای ذیربط و بهصورت فرا قوهای تشکیل جلسه داد و در
این موضوع با کمک دستگاه قضا برای قلعوقمع مزارع آلوده اقدام

کرد.

در آن شرایط حتی اعتراضات مردمی از سوی کشاورزان شکل گرفت و در
اعتراض به قطع سهمیه فاضلاب کشاورزان تجمعاتی صورت گرفت.

این موضوع با روی کار آمدن دولت یازدم به فراموشی سپرده شد تا
اینکه روز گذشته وزارت بهداشت و جهاد کشاورزی بعد از سه و نیم
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سال به این نتیجه رسیدهاند هنوز در مزارع کشور، حتی برای آبیاری
سبزی و صیفی که مصرف تازه خوری دارند از پساب فاضلاب و “کود

انسانی” استفاده میشود.

آبیاری ۲۴۰۰ مزرعه با فاضلاب

خسرو صادق نیت رئیس مرکز سلامت محیط و کار وزارت جهاد کشاورزی در
نشست مشترک این وزاتخانه با وزارت بهداشت اظهار داشت: «برای
کنترل آبیاری محصولات کشاورزی و بهویژه صیفیجات با فاضلاب خام که
میتوانـد آلـودگی و مشکلات زیـادی را ایجـاد کنـد، گزارشهـایی را
داشتهایم که آخرین گزارشهای ما نشان میدهد ۲۴۰۰ هکتار از مزارع
در سراسر کشور با فاضلاب تصفیه نشده آبیاری شدهاند و مهمترین
استانهای درگیر با این مسئله البرز، آذربایجان غربی، تهران و
کرمانشاه بوده است. البته باید توجه کرد که این میزان مزارع در
ســال ۹۳، ۳۴۰۰ هکتــار بودنــد کــه امســال بــه ۲۴۰۰ هکتــار کــاهش

یافتهاند.»

وی همچنین اشاره داشته است: تا کنون بیش از ۱۰۰ هزار بازدید از
مزارع کشاورزی داشتیم و با کشاورزان هم ارتباط مستقیم برقرار
کردهایم؛ به طوری که به ۳۰۰ هزار کشاورز در ۲۷ هزار هکتار زمین
درباره نحوه بهکارگیری سموم و کاهش مواجهه با عوامل آسیب رسان

آموزشهایی ارائه کردهایم.

صادق نیت بابیان اینکه در برخی نمونهبرداریها شاهد بودیم که برخی
سموم استفادهشده ربطی به محصول موردنظر نداشتند تأکید کرده است
که در برخی نمونهبرداریها مشخص شد سمی را که برای خیار به کار

بردهاند باید برای پنبه به کار میرفته است.

در این جلسه قاضی زاده هاشمی وزیر بهداشت نیز با بیان اینکه باید
آبیاری مزارع با آبهای آلوده و  فاضلاب را باید به صفر برسانیم
گفت: خیلی بد است که هنوز در حاشیه تهران و سه استان دیگر برای

آبیاری محصولات کشاورزی از فاضلاب استفاده میشود.

محمود حجتی وزیر جهاد کشاورزی نیز در نشست تعامل بین بخشی
درزمینهٔ کاهش آلایندهها و باقیمانده سموم محصولات کشاورزی در
وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی اظهار کرد: طرح مشترک پایش ۷
محصــول کشــاورزی بهمنظــور ارتقــای سلامــت مــردم در دســتور کــار
وزارتخانههای جهاد کشاورزی و بهداشت قرار دارد و در سال نخست
اجرای این طرح، ۳ میلیون و ۲۸۰ هزار تن محصولات کشاورزی تحت پوشش



این طرح قرار میگیرد.

بنابراین گزارش موضوع جلوگیری از آبیاری مزارع با آب آلوده
ازجمله مواردی است که مسئولیت آن در این سالها میان وزارتخانههای
مختلف ازجمله بهداشت و کشاورزی پاسکاری میشد.امید است که با
برگزاری جلسات مشترک اختلافات و سلب مسئولیت ها در این خصوص
تمامشده و فعالیتها به نفع سلامت مصرفکنندگان ادامه یابد تا این

لکه ننگ از بخش سلامت غذای مصرفی مردم برداشته شود.


